

Congress of Local and Regional Authorities of Europe

2nd Session

Resolution 19 (1995)¹ on Amending the Rules of Procedure of the Congress of Local and Regional Authorities of Europe

The Congress of Local and Regional Authorities of Europe:

1. Whereas the Committee of Ministers of the Council of Europe adopted Resolution 94 (3) establishing the Congress of Local and Regional Authorities of Europe on 14 January 1994;
2. Whereas the Congress of Local and Regional Authorities adopted its Resolution 1 (1994) on the Rules of Procedure of the Congress of Local and Regional Authorities of Europe on 31 May 1994; bearing in mind that point 6 of this Resolution called on the Bureau of the CLRAE to review the said Rules of Procedure a year after their adoption;
3. Whereas the Bureau of the CLRAE set up a working party made up of members of both the Chamber of Local Authorities and the Chamber of Regions and commissioned it to examine the said Rules of Procedure with a view to proposing amendments thereto;
4. Whereas the Chamber of Local Authorities and the Chamber of Regions have adopted their own Rules of Procedure, thus making some of the current Rules of Procedure of the Congress unnecessary;
5. Whereas the Committee of Ministers of the Council of Europe recommended that the Congress take the appropriate measures to implement, in the framework of the principle of a fair geographical distribution within the Bureaux of the Chambers, the system of rotation among member states, based on the practice of the Parliamentary Assembly;

1. Debated by the Congress and adopted on 1st June 1995, 3rd sitting (see Doc. CG (2) 6, Part. I, draft Resolution presented by Mr B. Mollstedt, Rapporteur).

Congrès des pouvoirs locaux et régionaux de l'Europe

2^e Session

Résolution 19 (1995)¹ sur l'Amendement du Règlement Intérieur du Congrès des Pouvoirs Locaux et Régionaux de l'Europe

Le Congrès des Pouvoirs Locaux et Régionaux de l'Europe:

1. Considérant que le Comité des Ministres du Conseil de l'Europe a adopté la Résolution 94 (3) instituant le Congrès des Pouvoirs Locaux et Régionaux de l'Europe, le 14 janvier 1994,
2. Considérant que le Congrès des Pouvoirs Locaux et Régionaux de l'Europe a adopté sa Résolution 1 (1994) relative au Règlement intérieur du Congrès des Pouvoirs Locaux et Régionaux de l'Europe, le 31 mai 1994, et que le point 6 de ladite Résolution invite le Bureau du CPLRE à examiner ledit Règlement intérieur un an après son adoption,
3. Considérant que le Bureau du CPLRE a créé un groupe de travail composé de membres de la Chambre des Pouvoirs Locaux et de la Chambre des Régions et l'a chargé d'examiner ledit Règlement intérieur en vue de proposer des amendements y afférents,
4. Considérant que la Chambre des Pouvoirs Locaux et la Chambre des Régions ont adopté leur règlement intérieur, rendant ainsi superflues certaines dispositions du Règlement intérieur du Congrès,
5. Considérant que le Comité des Ministres du Conseil de l'Europe a recommandé au Congrès de prendre les mesures appropriées pour mettre en oeuvre, dans le cadre du principe d'une répartition géographique équilibrée au sein du Bureau des Chambres, un système de rotation entre Etats membres, en s'inspirant de la pratique de l'Assemblée parlementaire,

1. Discussion par le Congrès et adoption le 1^{er} juin 1995, 3^e séance (voir Doc. CG (2) 6, Partie I, projet de Résolution présenté par M. B. Mollstedt, Rapporteur).

6. Whereas the Congress should review in the future the need to propose amendments to the Charter of the CLRAE in the light of the experience of several sessions;

7. Whereas the present Charter of the Congress of Local and Regional Authorities of Europe does not set up a specific body entitled to act on behalf of each Chamber whilst they do not meet in Plenary Session, and bearing in mind Resolution 1053 (1995) of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe;

8. Bearing in mind the conclusions reached by the said joint working party;

9. Bearing in mind Rule 47 of the Rules of Procedure of the Congress of Local and Regional Authorities of Europe, in particular paragraph 3.

10. ADOPTS the amendments to the Rules of Procedure of the CLRAE as they appear in Appendix I of this Resolution;

11. INSTRUCTS the Bureau and the Standing Committee to take any necessary steps to assure the implementation of these Rules of Procedure and those of the two Chambers in a coherent and effective manner.

12. DEEMS IT NECESSARY to have the experience of at least three elections to the Bureaux of the Chambers before considering whether to set up a system of rotation among member states within the Bureaux of the Chambers, as it has been suggested by the Committee of Ministers.

Appendix

Amendments to the Rules of Procedure of the Congress of Local and Regional Authorities of Europe

1. The following is added to the first sentence in the third section of paragraph 1 of Article 2:

“... two months before the opening of the Plenary Session to which they apply.”

2. Rule 9, paragraph 3 in fine is amended as follows:

“... In the event of a tie, lots shall be drawn”.

3. Rule 10, paragraph 1 is amended as follows:

“Each chamber shall choose from among its members its President and its six Vice-Presidents”

4. The following sentence is added to Rule 11, paragraph 2, in fine:

6. Considérant que le Congrès devrait à l'avenir examiner s'il est nécessaire de proposer des amendements à la Charte du CPLRE à la lumière de l'expérience acquise au cours de plusieurs sessions,

7. Considérant que la présente Charte du Congrès des Pouvoirs Locaux et Régionaux de l'Europe ne crée pas d'organe spécifique habilité à agir au nom de chacune des Chambres en dehors des sessions plénières, et compte tenu de la Résolution 1053 (1995) de l'Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe,

8. Etant donné les conclusions auxquelles est parvenu ledit groupe de travail mixte,

9. Compte tenu de l'article 47 du Règlement intérieur du Congrès des Pouvoirs Locaux et Régionaux de l'Europe, notamment le paragraphe 3,

10. ADOPTE les amendements au Règlement intérieur du CPLRE tels qu'ils figurent à l'Annexe I du projet de Résolution,

11. CHARGE le Bureau et la Commission Permanente de prendre toute mesure nécessaire pour que le présent Règlement intérieur et ceux des deux Chambres soient appliqués avec cohérence et efficacité.

12. ESTIME NECESSAIRE que trois élections au moins aux Bureaux des Chambres aient eu lieu avant d'envisager de créer un système de rotation entre Etats membres au sein du Bureau des Chambres, comme l'a suggéré le Comité des Ministres.

Annexe

Amendements au Règlement Intérieur du Congrès des Pouvoirs Locaux et Régionaux de l'Europe

1. On ajoutera ce qui suit à la première phrase du troisième alinéa du paragraphe 1 de l'article 2:

«... deux mois avant l'ouverture de la prochaine session plénière auxquelles elles s'appliquent.»

2. L'article 9, paragraphe 3 in fine est amendé comme suit:

«...En cas de partage égal des voix, le Président sera désigné par tirage au sort.»

3. L'article 10, paragraphe 1, est amendé comme suit:

«Chaque Chambre choisit parmi ses membres son Président et ses six Vice-Présidents.»

4. La phrase suivante est ajoutée à l'article 11, paragraphe 2, in fine:

“... and shall invite that Chamber to elect a new Vice-President.”

5. The following sentence is added to Rule 12, paragraph 3 :

“In the event of a change in the membership of the Bureau, the composition of the Standing Committee shall be reviewed accordingly”.

6. The following paragraph 3 *bis* is added to Rule 12 :

Rule 12, paragraph 3 bis: “The Standing Committee can meet in chambers, in particular to ensure the continuity of the Chambers’ activities.”

7. Rule 13, paragraph 4, is deleted.

The subsequent paragraphs’ numbers change accordingly.

8. Rule 20, paragraph 3 :

The words “representing at least one-third of the representatives to the Congress” are deleted.

9. The second sentence in Rule 23, paragraph 1, which reads “A chamber may propose amendments to the texts under consideration by the Congress or by the other Chamber” is deleted.

10. Rule 28 is amended as follows :

In paragraph b), the words “... representing at least one-third of the representatives to the Congress.” are deleted.

A new paragraph d) is added, which reads as follows :

“d) For adoption of a Resolution and all other decisions, a simple majority of votes cast”.

11. A new paragraph is added to Rule 32 which shall read as follows :

“A member of a working party who is unable to attend a meeting can appoint an alternate of his choice from among the members of the Chamber he belongs to. He shall inform the CLRAE Secretariat accordingly.”

12. Paragraphs 6 and 7 of Rule 34 are deleted.

13. The term “report” in Rule 35, paragraph 4, is replaced by the terms “draft Recommendation or Opinion”

14. A new paragraph 4 is added to Rule 44 which reads as follows :

“The Bureau shall inform the Congress of the implementation of the previous year’s budget at every Plenary Session”.

15. In paragraph 1 of Rule 45, after “Secretarial services for the CLRAE”, add the words “and its bodies”. The rest does not change.

16. The first sentence in Rule 46, paragraph 3, is amended as follows :

«... et invite cette Chambre à élire un nouveau Vice-Président.»

5. On ajoutera la phrase suivante au paragraphe 3 de l’Article 12 :

«Au cas où il y aurait un changement dans la composition du Bureau, la composition de la Commission permanente sera revue en conséquence».

6. On ajoutera à l’article 12 le paragraphe 3 *bis* suivant :

Article 12, paragraphe 3 bis: «La Commission permanente peut se réunir en chambres, en particulier pour assurer la continuité des activités des Chambres.»

7. Le paragraphe 4 de l’article 13 est biffé.

Les paragraphes qui suivent changent de numérotation en conséquence.

8. Article 20, paragraphe 3 :

On supprimera la phrase «réunissant au moins le tiers de représentants au Congrès».

9. On supprimera la deuxième phrase de l’Article 23, paragraphe 1, à savoir «Une Chambre peut présenter des amendements aux textes soumis au Congrès ou à l’autre Chambre».

10. L’article 28 est amendé comme suit :

Au paragraphe b), on supprimera la phrase «... réunissant au moins un tiers des représentants au Congrès.»

On ajoutera le paragraphe d) suivant :

«d) Pour l’adoption d’une Résolution et toute autre décision, la majorité simple des voix exprimées.»

11. On ajoutera à l’article 32 un nouveau paragraphe ainsi libellé :

«Tout membre d’un groupe de travail qui se trouve dans l’impossibilité d’assister à une réunion peut désigner un suppléant de son choix parmi les membres de la Chambre à laquelle il appartient. Il en informera le Secrétariat du CPLRE.»

12. Les paragraphes 6 et 7 de l’article 34 sont supprimés.

13. On substituera les mots «projet de Recommandation ou Avis», au paragraphe 4 de l’article 35, au mot «rapport».

14. Un nouveau paragraphe 4 est ajouté à l’article 44, ainsi libellé :

«Lors de chaque Session Plénière, le Bureau informera le Congrès de l’utilisation du budget de l’année précédente».

15. Dans l’alinéa 1 de l’article 45, après «le Secrétariat du CPLRE», ajouter les mots «et de ses organes». Le reste est inchangé.

16. La première phrase de l’article 46, paragraphe 3, est amendée comme suit :

"The Standing Committee, the Bureau of the CLRAE and both Chambers may on their own initiative submit to the Congress draft proposals to amend the Charter."

17. The following paragraph is added to Rule 47:

"4. The Standing Committee of the CLRAE supervises the co-ordination of the Rules of Procedure of the Congress and of the Chambers."

18. Where it reads "five delegates", "twenty representatives", "at least twenty delegates" or "twenty or more representatives" in Rules 7.4, 17.1, 20.1, 27.2, 29.3, 34.8, 46.2 a), and 47.1 a) it shall read "ten representatives belonging to at least two national delegations".

19. The Special Rules of Procedure of the CLRAE applying to the Chambers (which appear at the end of the Rules of Procedure of the CLRAE) are hereby deleted.

«La Commission permanente, le Bureau du CPLRE et les deux Chambres peuvent, de leur propre initiative, présenter au Congrès des propositions d'amendement à la Charte.»

17. Le paragraphe suivant est ajouté à l'article 47:

«4. La Commission permanente du CPLRE veille à la coordination des règlements intérieurs du Congrès et des Chambres.»

18. On remplacera les termes «cinq délégués», «vingt représentants», «vingt délégués au moins», «vingt représentants au moins», aux articles 7.4, 17.1, 20.1, 27.2, 29.3, 34.8, 46.2 a), et 47.1 a) par «dix représentants appartenant à au moins deux délégations nationales».

19. Les règles de procédure spéciales du CPLRE qui s'appliquent aux Chambres (et figurent à la fin du Règlement intérieur du CPLRE) sont supprimées.